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Botoşani! Plai al Moldovei, la a carm rostire gândul românului 
alunecă repede la Enescu, Iorga, Luchian şi Eminescu. Poezia, muzica, arta şi 

istoria stâlpi ai culturii româneşti care au menţinut şi menţin verticalitatea 
sufletului românesc. 

Din acest ţinut al Botoşanilor, s-au răspândit în toată ţara, şi nu numai, fii 
şi fiice ce au purtat în inimile lor dragostea faţă de meleagurile natale. 

O fiică a Botaşanilor ce s-a format intelectual o perioadă de timp aici este 
doamna prof. Rodica Procopiu, născută Vasiliu. A rămas toată viaţa o 
moldoveancă, cea mai mare parte a vieţii şi activităţii sale desfăşurându-sc la 
Iaşi. În 1946, la Iaşi. va întemeia o familie împreună cu un alt mare suflet de 
moldovean, dar din ţuinutul Bârladului şi anume cu renumitul profesor şi savant 
Ştefan Procopiu. 

Rodica Procopiu a fost al doilea copil în familia soţilor Mihai Vasiliu (30 
oct. 1877 - 21 aprilie 1951 ), institutor şi Elena Vasiliu ( 1885- 1917), născută 
Sa va, institutoare. Această familie de intelectuali botoşăneni a avut cinci copii: 

• Mircea,născut la 16 august 1909, este absolvent al Liceului "Laurean" 
din Botosani si al Scolii de ofiteri de artilerie din Timisoara. În 1943 

' , , ' '1 

este rănit pc frontul din Rusia, se retrage în concediu medical la 
Cernăuţi, unde moare. 

• Mărioara-Rodica, născută la 1 februarie 1911 alege o carieră 

umanistă, fiind licentiată, în 1933 -în filosofic, si în 1934- în litere 
la Universitatea din' Bucureşti. În urma exam~nului de capacitate 
sustinut în 1935, pleacă să profeseze în Basarabia. Astfel, între anii 
1935- 1898 se atlă la Soroca si între 1938-1940 la Bălti. În anul 1940 
vine la Iasi, la renumitul lic~u de fete "Oltea Doam~a". După anul 
1948 cond,ucerea Inspectoratului şcolar local o numeşte profesoară în 
diferite licee şi şcoli secundare din Iaşi, până în anul 1966, anul ieşirii 
la pensie. 
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• Adina, născută la 14 iunie 1913, urmează o carieră dţ medic, cu 
specialitatea interne. A profesat Ia Bucureşti şi a trăit până în februarie 
1991. 

• Brânduşa, născută Ia 19 iulie 1915, a fost licenţiată în litere, 
specialitatea italiană-franceză. În 1946 pleacă Ia Paris, împreună cu 
so~ul său. Nu mai revine în ţară niciodată, decedând în 1966, la 
Chantilly. 

• 0/impi, născut Ia 6 septembrie 1917, absolvent al Liceului "Laurian", 
urmează pentru început o carieră militară. În paralel, îşi desăvârşeşte 
studiile de drept Ia Iaşi şi Cluj, unde şi-a luat şi licenţa. A luptat pe 
fronturile de est şi vest, fiind rănit pe frontul de est. A obţinut 

numeroase distincţii militare. După război a fost un distins avocat în 
Baroul din Bucureşti de unde se pensionează. 

În "casa cu flori" a soţilor Procopiu din Dealul Copoului Iaşi, construită 
de academicianul Ştefan Procopiu în 1933, doamna profesor Rodica Procopiu 
păstrează încă vie atmosfera de studiu a omului de ştiinţă, cu biblioteca, biroul, 
obiectele personale şi tablourile. 

Amintirile şi impresiile Domniei Sale despre oraşul Botoşani, părinţi şi 

frati, profesori, viata culturală a orasului a fost subiect de discutie într-o zi de 
; ' , ' 

toamnă târzie a anului 1994. 
C.C. - Stimată doamnă profesor Rodica Procopiu dorim să vă mulţumim 

pentru donaţia pe care-aţi făcut-o Muzeului Ştiinţei şi Tehnicii "Ştefan 

Procopiu", fost Muzeul Politehnic. Ca soţie a ilustrului academician Ştefan 
Procopiu, renumit fizician al ţării noastre, aveţi, bineînţeles, foarte multe de 
spus despre personalitatea şi activitatea sa; dar, aş d'ori să discutăm despre 
dumneavoastră. Stiu că sunteti născută în J·udetul Botosani si v-as ruga să 

' ' ; ' ' ' 
punctaţi câteva aspecte legate de casa familiei: părinţi, fraţi şi profesori. Dacă 
vreti să Iocalizaţi această perioadă Ia începutul secolului, perioada copilăriei 
dumneavoastră. 

R.P. -Sunt născută Ia Ştefăneşti, de fapt Târg Ştefăneşti. E mai mare 
poate onoarea de a fi născut Ia Botoşani, locul d.: naştere a lui Eminescu, dar 
onorat este şi Ştefăneşti, pentru <;ă acolo s-a născut Luchian. cel care a redat prin 
colorit şi prin atmosferă, aşa cum spune Petre Comarnescu, că este caracteristic 
coloritului pictorilor moldoveni, cu deosebire la Mihăilescu-Craiu. Acea 
transparenţă care-i apropie de impresionişti şi care este determinată de podişul 
moldovean, de dealurile moldovene. 

Este adevărat, copilăria, formaţia ca persoană, atât pe linie intelectuală, 
cât, mai ales, afeCtivă s-a făcut la Botoşani unde am făcut cursul primar, cursul 
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secundar şi liceul. Etapele în care, de fapt, se prind coordonatele unor drumuri 
pc care vei merge toată viaţa. Acolo şi atunci se determină. Pc urmă se 
completează. 

Spune Iorga că "cine nu cunoaşte Iaşul, nu cunoaşte o parte din patrie" 
Aşa aş zice şi de Botoşani. Botoşaniul avea un parfum deosebit pc care, de 
exemplu, nu l-am întâlnit la Iaşi când am venit. Era oraşul grădinilor, construit 
oarecum cam prea pc orizontală din punct de vedere vegetal, iar din punct de 
vedere cultural, spiritual mai bine spus, mergea pc verticală cu câteva clădiri 
care erau bisericile şi câteva instituţii publice: teatrul, primăria, Liceul 
"Laurian", Tribmtalul şi două regimente, 37 şi 77 Infanlcric, distinse pc front în 
războiul de întregire a patriei. Turlele bisericilor, a lui Ştefan cel Mare şi Petru 
Rarcş dădeau această înălţare. Piaţa Primăriei, cu pecetea şi cu un fel de llcşc a 
Primăriei dădeau acea atmosferă de linişte şi de spiritualitate. Această linişte pc 
care o găseai pc străzile pline de pini, de case cu grădini mari. 

Prima casă în care am stat în Botoşani, unde s-au născut fraţii mei a fost 
pc undeva, aproape de spak:le Liceului "Laurcan". Copilăria în apropierea 
Liceului "Laurian" m-a făcut să-mi îndrept oarecum, dircqia spre cele culturale. 
Liceul renumit pe tară, era atât de cunoscut prin calitatea absolvcnţilor lui ... 

C.C. - Dar şi prin calitatea învăţământului ! 
R.P - Da, încât pc vremuri, la politehnică elevii plecaţi de la Botoşani cu 

medii mari nu mai dădeau concurs. 
Dintre momentele semnificative ale copilăriei, cel mai bine infiltra! în 

sufletul meu a fost declanşarea războiului în august 1916. Este o amintire de 
neşters. Mama şi cu fraţii mei erau la Văratec; cu eram singură cu tata. Aveam 5 
ani. Tatăl meu mă ţinea în braţe. Trăgeau clopotele. Se auzea muzica militară. 
Am ieşit afară. Trecea regimentul chiar în noaptea aceea. Este acuma ceva ce nu 
se mai găseşte. din nenorocire, la tineret. La noi, când trecea regimentul cu 
drapelul eram pe altă lume. 

C.C. -Eraţi foarte impresionată ! 
R.P.- Da ! Imaginea Patriei, toată, era în drapelul rcgimentului. Cea mai 

veche amintire c aceasta din noaptea de declanşare a războiului. Pe urmă au 
urmat o scrie de întâmplări triste, cu mizeria de după război. 

C.C.- Tatăl dumneavoastră, Mihai Vasiliu. institutor a fost un promotor 
al învăţământului şi creator de şcoli. Spuneti-ne, vă rog, câteva aspecte legate de 
viaţa şi activitatea sa. 

R.P. -Tatăl meu, la Ştcfăneşti, a creat un învăţământ primar deosebit. 
Atât de bine a organizat şcoala, încât Spiru Harct i-a dat încadrarea şcolii
şcolile de tară nu se încadrau la fel ca şcolile de oraş -ca învătământ urban cu 

patru clase în loc de cinci. A clădit două şcoli. una de hăieti şi una de fete. A 
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avut norocul de a conlucra cu un primar deosebit, Dimitrie Hâncu. Au ridicat 
Ştefăneştiul de unde au plecat elevi ce au ajuns magistraţi până la Curtea de 
Casatie, câtiva profesori universitari, profesori de liceu, militari, cu un nivel de 
viată' socială si culturală deosebită. Între 1918-1919 a fost directorul scolii 

' ' ' 
pregătitoare de învăţători din Ştefăneşti. S-au înfiinţat în judeţ trei şcoli 

pregătitoare de învăţători. La Suliţa, Todireni şi Ştefăneşti, şcoli ce erau 
înfiinţate pentru a acoperi necesarul de învăţători din Basarabia. 

În 1919 a venit la Botoşani, unde a fost institutor la cea mai importantă 
scoală primară de băieti, la "Marchidan", în a cărei matricolă scolară este trecut 
Şi Eminescu. A refăc~t şcoala primară din Ipoteşti. În acest 'sens a făcut apel 
către toţi elevii din ţară. Aşa cum era "un leu pentru Ateneu", el cerea câte 50 de 
bani pentru o cărămidă la şcoala din lpoteşti. Şi a ridicat şcoala de la Ipoteşti, 
cum a ridicat şi cele două şcoli la Ştefăneşti. Şi a ajutat apoi, la acel complex 
muzeal care s-a făcut acolo, dar veni războiul şi s-a întrerupt. 

A fost un pedagog înnăscut, un artist desăvârşit în predarea lecţiilor de 
geografic şi, mai ales, în desenarea hărţilor la tablă. Lucru ce ni l-a transmis şi 
nouă, copiilor. Noi de mici eram cu globul pământesc, cu hărţile pe perete, cu 
dragoste pentru istorie şi geografie. Toţi cei cinci copii am făcut studii 
superioare. Cum reuşea? E foarte greu de înţeles. A fost singurul membru de 
corp didactic care nu a avut casă. Cu chirie am stat. 

Neuitând obârsia tărănească, a lucrat alături de alti învătători din Botosani 
' ' ; ; ' 

la băncile populare, cooperativele şi federalele ţărăneşti. A crezut că poate 
susţine ridicarea ţărănimii şi prin mijloace politice, fiind membru al Partidului 
National Tărănesc si a fost ales în două legislaturi, de patru ani, în Senatul tării. 

' ' ' ' 
Când noi ne-am împărţit prin toate colţurile ţării, el s-a întors la Botoşani 

şi a stat într-o cameră la "Căminul învăţătorului" la Corpul didactic. 
Un om extraordinar de energic, cu o mare putere de muncă şi un mare 

entuziasm. 
C.C.- Care era atmosfera culturală din cadrul familiei? 
R.P.- Am avut libertatea de a fi crescută în atmosfera de casă în care 

cultura era pe primul plan. O bogăţie de cărţi, de literatură şi, mai ales, de 
publicistică la zi, cotidiene si reviste. Citeam "Gândirea", "Viata Românească", , , 
şi pot să vă spun că formaţia mea intelectuală a fost prin "Viaţa Românească" a 
cărei colecţie o aveam din 1906 când a apărut revista. Alte reviste la care eram 
abonaţi erau "Ramuri", "Societatea de mâine", "Ideea contemporană", 
"Familia". 

Fiind în clasa ultimă de liceu şi citind "Cuvântul" lui Nac Ionescu găseam 
articole semnate de intelectuali tineri pe pagina a 11-a, în partea de jos, care era 
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locul intelectualităţii de atunci: Petre Comarnescu, Mircea Vulcănescu, Mircea 
Eliade cu care am intrat în corespondenţă. 

C.C.- Cum s-a realizat acest lucru? Dezvăluiţi-ne, dacă vreţi. 
R.P.- l-am scris lui Mircea Eliade, după ce am citit de Vasile Pârvan 

"Idei şi forme istorice" şi "Memoriale", iar Mircea. Eliade a avut un articol 
intitulat "Existenţa tragică la Vasile Pârvan" şi, care, citindu-1, m-a impresionat 
foarte mult. Eu l-am rugat să mă ghideze în formarea mea spirituală, indicându
mi ce lucrări să citesc. El a fost impresionat că o elevă îi scrie şi mi-a făcut un 
indicator cum trebuie să citesc şi ce să citesc. Pe urmă l-am întâlnit când s-a 
întors din India, pentru foarte puţin timp la Bucureşti. S-a întîlnit, apoi, la Paris 
cu sora mea si a întrebat de mine. În jurnalul său scrie că a avut succese când 
era tânăr, că i~au scris eleve. Ei, am fost şi eu printre ele ! Îmi pare foarte rău că 
am avut două scrisori si două-trei vederi din India dar au rămas la Botosani. 

' ' 
C.C. - Deci, înţeleg că nu mai aveţi nimic din corespondenţa purtată cu 

Mircea Eliade. 
R.P. -Nu mai am nimic. 
C.C.- Să revenim la sfera culturală din familie. 
R.P.- Deci, revenind la sfera culturală din familie, pot spune că era o 

bogăţie spirituală în casă şi o atmosferă de familie care se împletea. Parcă n-am 
mai auzit, n-am întâlnit-o. Atmosfera în care am trăit era creată şi de mediul 
imediat, casa şi, mai ales, grădina. Am trăit într-o casă, o a doua casă cu chirie 
în Botoşani, una dintre cele mai vechi din oraş, pe Sf. Dumitru 12. În spate 
venea din bulevard un arc între tribunal şi Liceul "Carmen Sylva". După 
Tribunal, urma închisoarea şi asta ne impresiona, că există oameni răi, că sunt 
închişi. Casa era cu o grădină fabuloasă. Fusese a unui neamţ grădinar care 
plantase primii brazi pe această proprietate a lui. Erau 23 de brazi. Şi acum simt 
vâjâitul ! Este un vâjâit special al bradului când este vânt, pe care-I auzeam la 
Văratec când venea furtună. Vâjâitul brazilor acestora l-am simţit şi-1 port în 
urechi ... Şi apoi, tot felul de plante; plină de liliac, de trandafiri, de bujori, de 
iasomie, de narcise. O casă cu cerdac din trei părţi îmbrăcată în viţă şi în 
trandafiri agăţători, cu o parte din grădină în care erau plantate specii vegetale 
aduse din insula Sahalin. În această parte a grădinii, cu plante înalte, tubulare 
sau bambus cu frunze mari, noi, copii, aveam fiecare apartamente, partea lui. O 
împletire a vieţii de fiecare zi cu natura care îţi lasă o amprentă toată viaţa. Aşa 
era Botosaniul. Un oras al grădinilor, al verdetii, cu câteva puncte, cam trei-, ' ' 
patru puncte: Liceul "Laurian" care era masiv şi sever, fără un stil anume, dar 
căruia îi sedea bine această masivit41te. Era spiritul auster de învătătură adâncă. . . 
Era tribunalul care reprezenta justiţia, teatrul şi regimentele. Armata, şcoala şi 
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justiţia, elemente care ne lipsesc aşa de mult, căci sunt pilonii de bază ai unei 
societăli. Era o societate sănătoasă. Si asa ne-am format. , , , 

Toată viaţa noastră a fost admiraţie pentru ce înseamnă învăţătura unui 
liceu mare. Profesori foarte buni ca Petre Irimescu, Ştefănescu, latiniştii şi 

matematicienii din Botoşani ce erau cunoscuţi pe ţară. 
C.C. - Care sunt amintirile dumnevoastră legate de Liceul de fete 

"Carmen Sylva" unde a\i absolvit? 
R.P.- Spre deosebire de Liceul "Laurian", nivelul de cunoaştere nu atât 

nivelul cadrelor didactice, ci pregătirea elevilor era la mare distanţă de ceea ce 
era la Liceul "Laurian". Foarte puţine profesoare, cea de matematică şi cea de 
istorie care erau licenţiate şi îţi predau lecţiile. Poate nu mă pol plânge de 
şcoală; nu am fost legată de profesoare, decât de unele care predau dexterităţile, 
muzica, de exemplu. Cântam la biserică cu foarte multă seriozitate. Eram solistă 
alto. Sau desenul. oarecare îndemânare moştenită de la mama mea, lucrul de 
mână, croitorie. Era o şcoală care te· pregătea ca viitoare mamă şi gospodină. Şi 
de la noi au plecat fete foarte bune, dar n-au fost la înăltimea absolvenţilor de la 
"Laurian". Era şi altă concepţie socială. Vă închipuiţi, în anii '25-'30, despre 
rolul femeii în societate. 

C.C. - Erau prea puţine absolvente de institute superioare de învăţământ. 
R.P. - Da. Domnea oarecum rutina. Deşi şi rutina era poate, necesară, şi la 

Liceul ,,Laurian" şi la celelalte. Adică ştiai în ce cadrul să te mişti, dar în acest 
cadru erau bazele culturii, a formaţiei viitorului intelectual. Şi pentru că bazele 
acestea erau sănătoase puteai să te mişti cu u~urinţă şi dincolo, să te aclimatizezi 
şi cu altceva, să devii creator. 

C.C.- Care erau activităţile culturale la care participaţi la Botoşani? Ce vă 
atrăgea în mod deosebit? 

R.P.- Foarte rar veneau trupe dramatice. Am văzut, de exemplu, "0 
scrisoare pierdută" -în care rolul cetăţeanului turmentat era jucat de Iancu 
Brezeanu. Plus că se dădeau spectacole şi de către liceul din Botoşani, liceul de 
băieţi şi de alte formaţii culturale. Veneau şi de la operă dar nu cu opera în sine, 
ci cântăreţi de operă ca doamna Metaxa, Drăgulinescu-Stinghe, George Folescu. 
A venit şi George Enescu. Atunci am fost gata ! Cum eram impresionaţi de 
Eminescu am fost si de Enescu. Mama mea avea o sensibilitate deosebită, stia , , 
vioara şi ştiu că atât a fost de impresionată de venirea lui Enescu. Şi asta s-a 
transmis şi în sufletul meu. 

Acasă aveam un gramofon cu plăci de pe vremuri prin care am făcut 

cunoştinţă cu marele Carusso, Mario Lantza, dirijorul "Toscaninei". Pc urmă a 
venit radioul şi ascultam muzică. Foarte slab pentru noi era cinematograful, care 
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era interzis. Nu puteai să te duci singur la cinema, trebuia să-ţi aprobe şcoala. Se 
mergea. de obicei. cu şcoala. Primul mare film de care-mi amintesc este 
"Quovadis"- după romanul lui Hcnryk Sienkicwicz. Dar nu era o atracţie 

deosebită. Atracţia era schimbarea de idei. Poate efervesccnţa intelectuală a 
Botoşanilor a fost determinată de faptul că era un amestec de populaţie de 
origine diferită- români, evrei, armeni, polonezi, italieni -ceva ·asemănător cu 
acelaşi amestec care se găseşte în Banat şi în unele părţi ale Ardealului şi care 
explică viaţa culturală deosebită a acestor regiuni. Era o aristocraţie intelectuală. 

Ar mai fi de subliniat librărilc din Botoşani. Erau două librării mari. Una 
era în Piaţa Birjărici şi se numea "Zcidmann". Librăriile în care găseai tot ce 
dorcai. Cum, de altfel, se găsea ~i în vechiul Iaşi, la Atanasie Gheorghiu, orice 
carte de literatură franceză. germană şi italiană. Şi era atmosfera aceea intimă în 
care te lăsa librarul să umbli printre rafturi dacă crai de-a casei. 

C.C. -Acest spaţiu cultutal descris de dumneavoastră a fost fundamental 
pentru formaţia ca umanist, urmând, apoi, la Bucureşti cursurile Facultăţii de 
lilologie. 

R.P. -Adevărul este că cel mai mult mi-a plăcut matematica. Nu-mi 
rezista nici o problemă. M-am dus la Bucureşti să fac arhitectura sau politehnica 
dar eram total ncpregătită. Atunci, am urmat sfatul unei profesoare excepţionale 
de la liceul din Botoşani. doamna Ghermănescu, care era de română şi lii!Jsofic. 
Rcnunţând la arhitectură a făcut română şi.fi.losotie; două facultăţi, două licenţe. 
Mai mult mi-a plăcut la filosofic. 

C.C. -O copilărie şi tinereţe lipsită de atracţiile moderne specifice 
perioadei actuale, ultramodernistă şi grăbită dar, în care, cultura şi spiritualitatea 
se allau pc primul plan, împlctindu-se. 

R.P. - E prea puţin şi prea personal tot ce am spus ca să se poată face prin 
aceasta măcar o schiţă a Botoşanilor cu aproximativ şapte decenii în urmă. 
Botoşaniul rămâne pentru mine legat de copilărie şi adolescenţă. 
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